



**ကညီပိတ်မုတ်ကရ၊အလံာ်တၢ်ကစီၣ်ဖဲၤသီတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢ
တၢ်ပတုၣ်ကွံာ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်
တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ-မိပဒုးအိၣ်ထီၣ်သကိးပုၤတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢပိတ်မုတ်
အဖီခိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်**

လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ်(၂၅)သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် ကညီန့ၣ်-လၢနီၣ်ထီၣ်(၁၃), ၂၇၆၂န့ၣ်

တနံၤအံၤမ့ၢ်ဝဲ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်တၢ်မၤလီၤမၢ်ကွံာ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်အမုၢ်နံၤ ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတဆံယုသီ တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢတၢ်မၤလီၤမၢ်ကွံာ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်အမုၢ်နံၤ စးထီၣ်အသးအခိၣ်ထံးတနံၤလၢတၢ်မၤအီၤ စးထီၣ်တနံၤအံၤဒီးတုၤဆူလၢဒိၣ်စ့ဘၢၣ်တဆံသီအနံၤန့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်မုၢ်နံၤလၢအရူၤဒိၣ်မးလၢပဝဲပိတ်မုတ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤဆီဒၣ်တၢ်ကညီပိတ်မုတ်တဖၣ်အဂီၢ်ခိဖျိမုၢ်မုၢ်နံၤတနံၤလၢပဝဲလိာ်ထီၣ်ဒါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢပဝဲပိတ်မုတ်တဖၣ်အဖီခိၣ်ဒ်သိးပပုၤတၢ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးကဲဒီးဟံးလုာ်ဟံးပုၤပိတ်မုတ်ဒီးရူလိာ်မုတ်လိာ်သးလၢတၢ်တုၤသိးထဲသိးအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တနံၣ်အံၤ ပတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤမ့ၢ်ဝဲ “မိပဒုးအိၣ်ထီၣ်သကိးပုၤတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢပိတ်မုတ်အဖီခိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.” တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဝဲယဲၤတၢ်အနီၢ်နီၢ်လၢပဝဲကညီပိတ်မုတ်ကရ၊ဆၢထံၣ်ဝဲလၢပပုၤကညီအတၢ်ပူၤဒီး ပကျဲးစးဂဲၤလိာ်ဒ်သိး ပပုၤတၢ်အံၤကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်တဖၣ်အံၤလၢဆၢကတီၢ်ဖးယံာ်အပူၤလံန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၢပတထံၣ်ဘၣ်ဒ်သိးလၢပပုၤတၢ်အံၤပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢပိတ်မုတ်အဖီခိၣ်ဒ်ဘၣ်.လၢတၢ်န့ၣ်အယိလၢတနံၣ်အံၤ(၁၆)သီတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢတၢ်ပတုၣ်ကွံာ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်အံၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢပမၤအီၤသ့အိၣ်အါမးအကျိပ အဲၣ်ဒီး ဟံး ဖျါထီၣ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ(၅)ခါလၢပကဘၣ်မၤအီၤဒ်သိးပပုၤထီၣ်ပုၤတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤယံာ်ခါအံၤမ့ၢ်ဝဲ-

- ၁.တၢ်ယုသ့ညါမၤနၢ်ပၢ်အါထီၣ်ပသးဘၣ်ယးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်အဂ့ၢ်ဒီးအတၢ်ဟဲဒီဘၣ်တဖၣ်
- ၂.ပပုၤတၢ်တဖၣ်ဒီးပိတ်မုတ်အနီၢ်ကစၢ်ဒဲတဘၣ်တူၢ်လိာ်တၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးလၢပိတ်မုတ်အဖီခိၣ်လုၤတက့ၢ်ဘၣ်.
- ၃.တၢ်ကဘၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒီးမၤဂ့ၢ်ထီၣ်သဲစးလၢဒီသဒါပိတ်မုတ်တဖၣ်
- ၄.တၢ်ဟံးထီၣ်ဂ့ၢ်ဝီလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွံာ်မဲာ်ဒိၣ်ဆံးအါစ့ၤတၢ်ဘၣ်
- ၅.တၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤပိတ်မုတ်လၢတူၢ်ဘၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပပုၤထီၣ်ပပုၤတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးကသ့အဂီၢ်တၢ်အဆိကတၢ်န့ၣ်ပိတ်မုတ်အနီၢ်ကစၢ်ဒီး ပပုၤတၢ်ကဘၣ်နၢ်ပၢ်ဝဲတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်စံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.ပဝဲကိးဂၤဒဲးပတၢ်နၢ်ပၢ်မ့ၢ်ဒ်သိးလိာ်အသးလၢတၢ်သူတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်မုတ်အံၤအိၣ်ဝဲအါကလုာ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးဘၣ်ယးနီၢ်ခိ,နီၢ်သး,သ့ၣ်ထံး,ပပုၤတၢ်ဒီးမုၢ်ကျိၤဝဲကွံာ်တဖၣ်အံၤဒီးမ့ၢ်ခိၣ်ခါအဆိကတၢ်တခါလၢပမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်မၤလီၤမၢ်ကွံာ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးန့ၣ်လီၤ.တဘျီတခိၣ်ပိတ်မုတ်အနီၢ်ကစၢ်ဒဲဒီးပပုၤတၢ်တနီၤနီၤတသ့ညါဒီးနၢ်ပၢ်ဒဲလဲၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိတ်

မည်သို့တဖန်တည်။ လာဘ်နှင့်အယိမ့်တတ်လာအရူဒိဉ်ဒိဉ်မေးလာပကဘဉ်သုဉ်ညါနံပာ်တံစုဆူဉ်ခိဉ်တကးထိဒါပိဉ် မုဉ် မုဉ်တံမနုလဲဉ်နုဉ်လီၤ. တမ့ၢ်ထဲပသုဉ်ညါဒီးနံပာ်တံစုဆူဉ်ခိဉ်တကးထိဒါပိဉ်မုဉ်မုဉ်တံမနုတဖန်လဲဉ်ဇိၤဘဉ်.

တၢ်ခံခါတခါမုဉ်ပတဘဉ်တူၢ်လိာ်စ့ၢ်ကိးတၢ်သုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်လုၤတက့ၤဘဉ်. လာဘ်အိဉ်သးတခါ ဂ့ၤ တခါဂ့ၤအဖိခိဉ်ဒဉ်လဲဉ် ကျိၤကျဲကဘဉ်အိဉ်ဝဲလာဘ်ဘျါရဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖန်ဒီး လုၤတက့ၤတၢ်တဘဉ်တူၢ်လိာ်တၢ် သု တၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်ဘဉ်. ပလိဉ်ဘဉ်ပုၤတတၢ်လာကတူၢ်လိာ်ဝဲတၢ်တသုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အ ဖိခိဉ်လုၤတက့ၤဘဉ်နုဉ်လီၤ. ပပုၤတတၢ်မုဉ်ထိဒါတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်ဆူဉ်ဆူဉ်ကလဲဉ်ဒီးမုဉ်တၢ်ဂ့ၤတခါလာ ပိဉ်မုဉ်အံၤကဘဉ်တၢ်ဒိသဒါအိၤဒီးဒီးန့ၢ်တၢ်မၤစၢၤဖဲအဝဲမုဉ်တူၢ်ဘဉ်ဝဲတၢ်အခါလီၤ.

တၢ်သၢခါတခါတခါတၢ်ဒိသဒါပိဉ်မုဉ်လၢသုတတူၢ်ဘဉ်တၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးတဂ့ၤဒီးတၢ်ဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်တိတၢ်တြီၢ်ကသုဖဲအဝဲ သုဉ်မုဉ်တူၢ်ဘဉ်တၢ်အခါမုဉ်ဝဲတၢ်အိဉ်ဒီးသဲစးလီၤဆီလၢတၢ်ဒိသဒါပိဉ်မုဉ်နုဉ်လီၤ. သဲစးလၢဒိသဒါပိဉ်မုဉ်မုဉ်အိဉ်လီၤလီၤဆီ ဆီဒီးပုၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါလၢသဲစးဒီးတၢ်တြီၢ်တၢ်တြီၢ်တဖန်ပဉ်ယုဉ်ဒီးပုၤတတၢ်ခိဉ်န့ၢ်, ဘဉ်ဘၢ, ပၤကိၢ်, ပီၢ်ရီၢ်, စံဉ်ညိဉ်ကိၢ်ဒီးစံဉ် ညိဉ်ကိၢ်ကမံးတံဉ်န့ၢ်ပာ်ထွဲသဲစးအံၤဒီးမုဉ်တၢ်ဂ့ၤကတၢ်လၢတၢ်ဒိသဒါပိဉ်မုဉ်တဖန်အဂီၢ်နုဉ်လီၤ. ပကဘဉ်ဝဲၤလိာ်သကိး လၢတၢ်ဒိသဒါသဲစးပိဉ်မုဉ်အံၤကအိဉ်ထီဉ်အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်လွံၢ်မံၤတမံၤမုဉ်ဝဲ တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီလၢပုၤမၤကမဉ်တၢ်အဖိခိဉ်နုဉ်လီၤ. အါစုအါဘျီ တၢ်ကဲထီဉ်အသးလၢ ဖဲကဝီၤ အပူၤ ဒီးပကီၢ်သုလုၤအပူၤအံၤသဲစးတၢ်ဒိဉ်စိအဂီၢ်စၢ်ဝဲလီၤဆီဒဉ်တၢ်ပုၤလၢအမၤကမဉ်တၢ်တဂၤမုဉ်ပုၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါဒီးခိဉ်န့ၢ်အ ခါနုဉ်လီၤ. အယိမ့်တၢ်အရူဒိဉ်လၢမတၢ်တဂၤတစံးမုဉ်သုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်လံးဒီးတၢ်ကြးဟံးဂ့ၢ်ဝီအိၤ တုၤလီၤတီၤလီၤဒ် သဲစးအိဉ်ဝဲအသိးနုဉ်လီၤ. အန့ၢ်မးဒီးသဲစးတၢ်ဒိဉ်စိကအိဉ်ဝဲလီၤ. အန့ၢ်မးဒီးပိဉ်မုဉ်တဖန်ကဒီးန့ၢ်ဘဉ် ဝဲဒဉ်တၢ်တြီၢ်တၢ်တြီၢ်နုဉ်လီၤ.

တၢ်လီၢ်ခံကတၢ်တခါဒီး အရူဒိဉ်ကတၢ်မုဉ်ဝဲ တၢ်ဆိဉ်ထွဲမၤစၢၤပိဉ်မုဉ်လၢအတူၢ်ဘဉ်တၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးတဖန် နုဉ် လီၤ. ပိဉ် မုဉ် တဂၤလၢ အမုဉ်တူၢ်ဘဉ်တၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလံးန့ၢ် တၢ်မုဉ်တနံၤပာ်ဒီး ဟံးဒုဉ်ဟံးကမဉ်အိၤန့ၢ် အနီၢ်ကစၢ် ကသးဆံး, သး ဟးဂီၢ်ဒီးကယုတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်ယုဝဲတဘျီဘဉ်. အယိမ့်တၢ်အရူဒိဉ်ကတၢ်လၢတၢ်ကဟံးပုၤတူၢ်ဘဉ်တၢ်ဒ်အမုဉ်ပုၤအရူဒိဉ် ကတၢ်ဒီးကမၤစၢၤအိၤဒ်အတၢ်လိဉ်ဘဉ်ဒီးအနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘဉ်သးအသိးနုဉ်လီၤ. တၢ်ဆိဉ်ထွဲမၤစၢၤ လၢအဝဲလိဉ်ဘဉ်ဝဲတ ဖန်အမုဉ်တၢ်ဟ့ၣ်ဆူဉ်ထီဉ်သးဂံၢ်ဘါ, တၢ်ဟ့ၣ်နီၢ်ခိတၢ်အိဉ်ကဒု, တၢ်အိဉ်တၢ်အိ, တၢ်လဲၤစၢၤအိၤဆူတၢ်ဆါဟံဉ်လၢတၢ်မၤ ကွၢ်သးဒီးဒီးန့ၢ်တၢ်ကူစါယါဘျါ, တၢ်ကတိၤန့ၢ်ခဲးစၢၤတၢ်လၢတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သုဒီးတၢ်မူးတၢ်ရံၢ်အပူၤနုဉ်လီၤ.

လာဘ်နှင့်အယိ င်သိးပသုဉ်ထီဉ်ပုၤတတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီး တၢ်သုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကး ထိဒါပိဉ်မုဉ်ကသုအဂီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ခိဉ်သုဉ် လၢအဖိခိဉ်ယဲၢ်ခါအံၤပမုဉ်မၤအိၤန့ၢ်ယနုဉ်လၢပကတုၤဆူပဖိတၢ်သုဝဲဒဉ်နုဉ်လီၤ. င်ပမုဉ်ပုၤတတၢ်ဒီးပုၤမုဉ်ဆုဉ်မုဉ်ဂီၤအသိး တၢ်လၢပမၤ သုမုဉ်ဝဲတၢ်မၤသုဉ်ညါနံပာ်အါထီဉ်ပသးလာဘ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးထိဒါပိဉ်မုဉ်အဂီၢ်ဒီး အဒိဉ်ကတၢ်ခံမံၤလၢပ မုဉ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီပုၤမၤကမဉ်တၢ်ဒီးဆိဉ်ထွဲပုၤတူၢ်ဘဉ်တၢ်တဖန်ဒီးပမုဉ်စ့ၢ်ကိးပုၤလၢအပဉ်ယုဉ်လၢတၢ်သုဉ်ထီဉ်န့ၢ်ပုၤတတၢ်လၢအ ပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးထိပိဉ်မုဉ်နုဉ်လီၤ.

မ်ပဒုးအိဉ်ထီဉ်သကိးပုၤတတၢ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သုတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလာပိဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်န့ၢ်တက့ၢ်.

ကညိပိဉ်မုဉ်ကရၢ
လီၢ်ခါဉ်သး